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Zápisné by mohli zaplatit poprvé studenti veřejných vysokých škol na začátku letního semestru v roce 2013. Uvedl to
nový ministr školství Petr Fiala v České televizi.
            Ministr se vyhýbal zveřejnění konkrétní částky a bránil se i upřesnění termínu spuštění, obrysy přesto naznačil. Platit
by se nejspíš mělo až od ledna 2013, ačkoliv vládní koalice nedávno počítala už s podzimem, tedy zimním semestrem
2012.
            „Nechci se zavazovat k žádnému datu, ale dovedu si představit, že bychom to mohli stihnout do začátku
kalendářního roku,“ řekl Fiala.
            Půjde nejspíš o jednotnou částku, která bude společná pro všechny školy bez ohledu na náročnost oboru, výše
poplatku by se mohla pohybovat kolem 2,5 až tří tisíc korun za semestr.
Začala s tím UK
Koalice při nedávné revizi svého programu dojednala zápisné už od podzimu, ale podle Fialy by se to nestihlo. Navíc
se tehdy mluvilo o částkách 3500–4000 korun za semestr.
            Na rozdíl od školného se zatím nemluví o tom, zda zápisné bude současně podloženo například výhodnými
bankovními půjčkami a sociální podporou. Ani koalice, ani Fiala nenaznačili, zda by zápisné platili všichni studenti
veřejných VŠ, nebo jen ti, kteří nastoupí do prvního ročníku.
            Ministr chce před definitivním rozhodnutím znát názor akademické obce i politiků. Především chce mít jasno,
jaké bude mít jeho zavedení sociální dopady.
            „Je to forma spoluúčasti studentů, která byla vznesena uvnitř akademické obce, a proto by to mohla být
přijatelná forma spoluúčasti studentů, kterou nezbytně potřebujeme,“ připomněl ministr fakt, že nápad na zápisné vzešel
z Univerzity Karlovy již v roce 2009. Ta tehdy navrhovala platbu kolem 5000 Kč ročně.
            „My si musíme být jisti, že jakákoli částka, kterou stanovíme, nebude mít negativní sociální dopady, nebude
zabraňovat lidem v přístupu ke studiu,“ tvrdí Fiala. Podle ministra se nedá na peníze dívat očima Prahy nebo Brna, kde
je vyšší životní standard, resp. vyšší platy: „Musíme si být jisti, že z žádného regionu nebude nikdo, kdo by nemohl
studovat vysokou školu, protože jsme stanovili nějaký poplatek,“ řekl.
Zůstanou školám
Ministr odmítá, že by zápisné bylo totéž co „převlečené školné“, jak to popisuje opozice. Zatímco školné má vyjadřovat
spoluúčast na nákladech na studium v daném oboru, zápisné je podle Fialy jen technický poplatek, který by školy měly
použít na zlepšení své vzdělávací činnosti.
            „Byl jsem vždy pro to, aby jakákoli spoluúčast studentů byla směrována ke studentům. Odmítal jsem formy
odloženého školného a vytváření nějakých složitých orgánů a úřadů. Jsem pro to, aby zápisné, pokud ho zavedeme,
vybrala rovnou škola a použila ho pro svou vzdělávací činnost. Aby se vrátilo zpátky ke studentům,“ uvedl.
            Na připomínku předsedy studentské komory Rady VŠ Miroslava Jašurka, který se obává, aby se z vybraných
peněz nelátaly díry v rozpočtu škol, ministr reagoval odmítavě: „Nechtěl bych připustit, aby stát řekl – vy si část peněz
vybíráte od studentů, o to vám snížíme příspěvek od státu.“
Odejde Wilhelm?
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Fiala hodlá do 14 dnů udělat organizační i personální změny na ministerstvu. Nepůjde prý o zemětřesení. Prvním
náměstkem je nyní Jiří Nantl, což podle informací Práva byla podmínka premiéra Petra Nečase.
            Na otázku, zda se hýbe křeslo pod náměstkem pro VŠ Ivanem Wilhelmem, který byl rektorem UK (Fiala byl
rektorem Masarykovy univerzity v Brně), ministr odpověděl vyhýbavě: „V nejbližších dnech se rozhodnu o některých
krocích a pak budu informovat veřejnost.“
            Fialu také čeká řešení platů učitelů, kteří se bouří kvůli škrtům. „V této chvíli nevidím cestu, jak to letos změnit.
Budu se snažit, aby nebyly platy učitelů v příštím roce snižovány,“ slíbil.
            Fiala také uvedl, že zastavil některé programy čerpající z eurofondů, zůstane jich zhruba pět.
***


